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Τετάρτη 1 Ιουλίου 2020 (10:30 – 12:00)

Νέο πλαίσιο της ΕΕ: τι 
σημαίνει για τις περιφέρειες 
εξόρυξης άνθρακα, τύρφης και 
ασφαλτούχου σχιστόλιθου
Την 1η ημέρα της Εικονικής Εβδομάδας των Περιφερειών 
Άνθρακα εγκαινίασε ο Klaus-Dieter Borchardt, αναπληρωτής 
γενικός διευθυντής της ΓΔ Ενέργειας. Στην εναρκτήρια 
ομιλία του, ο κ. Borchardt επεσήμανε τις πολυάριθμες 
δράσεις που έχει αναλάβει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την 
πράσινη μετάβαση και απηύθυνε χαιρετισμό στους δύο 
κεντρικούς ομιλητές, την κυρία Ditte Juul-Joergensen και 
τον ευρωβουλευτή Jerzy Buzek.

Κεντρικές ομιλίες

Μεταξύ των ομιλητών ήσαν οι: 

•	 Ditte Juul-Joergensen, Γενική Διευθύντρια, ΓΔ 
ENER

•	 Jerzy Buzek, ευρωβουλευτής, Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο, Επιτροπή ITRE

Η κα Juul-Joergensen υπογράμμισε την καταλληλότητα της 
χρονικής συγκυρίας της διεξαγωγής της εικονικής εβδομάδας 
ενόψει της ανάκαμψης μετά την COVID-19. Τόνισε την 
ανθεκτικότητα του ευρωπαϊκού ενεργειακού τομέα κατά 
τη διάρκεια της πανδημίας όσον αφορά τη διατήρηση της 
σταθερότητας του εφοδιασμού, παρά το κλείσιμο ορισμένων 
ορυχείων και τα περιστατικά ασθένειας ή απολύσεων 
πολλών εργαζομένων. Μετά τη λήψη από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή μιας βασικής δέσμης επειγόντων μέτρων για την 
αντιμετώπιση της άμεσης κρίσης, είναι πλέον καιρός να 
στηριχθεί η μακροπρόθεσμη ανάκαμψη των ευρωπαϊκών 
οικονομιών και κοινωνιών μέσω του Next Generation 
EU, του μεγαλύτερου σχεδίου ανάκαμψης που προτάθηκε 
ποτέ στην ιστορία της ΕΕ. Το σχέδιο αυτό θα στοχεύσει σε 
μεγάλο βαθμό στη συνεχιζόμενη κλιματική κρίση με την 
προώθηση της πράσινης ανάκαμψης. Τα διάφορα μέσα 
που συζητήθηκαν θα παράσχουν άνευ προηγουμένου 
χρηματοδοτική και συμβουλευτική στήριξη στις περιφέρειες 
εξόρυξης άνθρακα και υψηλής έντασης άνθρακα. Ωστόσο, 
τα κονδύλια αυτά, τα οποία θα είναι διαθέσιμα σύντομα,  
πρέπει να συνοδευτούν γρήγορα από ιδέες έργων που θα 
επιταχύνουν τη διαδικασία ανάκαμψης και θα επιφέρουν 
μακροπρόθεσμη αλλαγή στα ενεργειακά συστήματα των 
περιφερειών. 

Στη συνέχεια, ο ευρωβουλευτής Jerzy Buzek, κεντρικό 
πρόσωπο της πρωτοβουλίας για τις περιφέρειες άνθρακα, 
ανέλυσε διάφορες βασικές αρχές για την επίτευξη μιας 
δίκαιης μετάβασης που δεν θα επιτρέψει να μείνει πίσω 
καμία περιφέρεια:

1. Οι πόροι του Ταμείου Δίκαιης Μετάβασης Θα 

πρέπει να διατεθούν στις περιφέρειες άνθρακα που 
πλήττονται περισσότερο με σκοπό τη λήψη μέτρων 
οικονομικής διαφοροποίησης, τη δημιουργία νέων 
επιχειρηματικών ευκαιριών και αλυσίδων εφοδιασμού, 
την επανειδίκευση και την αναβάθμιση των 
δεξιοτήτων και την περιβαλλοντική αναζωογόνηση. Η 
Πλατφόρμα Δίκαιης Μετάβασης θα πρέπει να βασιστεί 
στην προηγούμενη επιτυχία της πρωτοβουλίας για τις 
περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα που βρίσκονται υπό 
μετάβαση.

2. Επιπλέον πόροι από τους άλλους πυλώνες του 
Μηχανισμού Δίκαιης Μετάβασης και τα προγράμματα 
της ΕΕ θα πρέπει να διατεθούν σε όλα τα κράτη μέλη 
και να δημιουργήσουν ένα ευρύτερο πλαίσιο για 
επενδυτικές ευκαιρίες, συμπεριλαμβανομένων των 
ιδιωτικών κεφαλαίων και άλλων χρηματοδοτικών 
μέσων.

3. Είναι ανάγκη ήδη από τώρα να παρουσιαστούν 
στους πολίτες τα οφέλη της επίτευξης της κλιματικής 
ουδετερότητας έως το 2050. Η σταδιακή κατάργηση 
θα πρέπει να παρουσιαστεί ως άμεση λύση για την 
ατμοσφαιρική ρύπανση και την ενεργειακή φτώχεια, 
ενώ οι επενδύσεις σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
θα δημιουργήσουν νέες θέσεις απασχόλησης.

4. Τα εδαφικά σχέδια δίκαιης μετάβασης θα πρέπει 
να βασίζονται σε συζητήσεις μεταξύ του συνόλου 
των σχετικών τοπικών και περιφερειακών 
ενδιαφερόμενων μερών.

Παρουσιάσεις και δημοσκόπηση

Συμμετείχαν ως παρουσιαστές οι εξής: 

•	 Klaus-Dieter Borchardt, Αναπληρωτής Γενικός 
Διευθυντής, ΓΔ ENER

•	 Nicola de Michelis, Διευθυντής, Έξυπνη 
και διατηρήσιμη ανάπτυξη και υλοποίηση 
προγραμμάτων IV, ΓΔ REGIO

•	 Mikołaj Dowgielewicz, Γενικός Διευθυντής και 
Μόνιμος Αντιπρόσωπος της ΕΤΕπ στα θεσμικά 
όργανα της ΕΕ

•	 Charlotte Ruhe, Διευθύνουσα Σύμβουλος 
Κεντρικής και Νοτιοανατολικής Ευρώπης, ΕΤΑΑ

Ο κ. Borchardt παρουσίασε το ευρύτερο γενικό πλαίσιο 
πολιτικής γύρω από το θεματολόγιο της δίκαιης μετάβασης: 
την Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία και τις κατευθυντήριες 
αρχές της, τους σχετικούς αρμόδιους Επιτρόπους και τις 
πρωτοβουλίες υποστήριξης (Μηχανισμός Δίκαιης Μετάβασης, 
Κύμα Ανακαινίσεων, Νέος Νόμος για το Κλίμα, Ευρωπαϊκό 
Σύμφωνο για το Κλίμα κ.λπ.). Στη συνέχεια, επεσήμανε τις 
δεσμεύσεις που έχουν αναλάβει τα κράτη μέλη στα εθνικά 
τους σχέδια για την ενέργεια και το κλίμα (ΕΣΕΚ) μέχρι 
σήμερα, με τα οποία πολλές χώρες σχεδιάζουν την τελική 
σταδιακή κατάργηση του άνθρακα έως το 2030. Επιπλέον, 
ο κ. Borchardt τόνισε την πρόοδο που έχει σημειωθεί μέχρι 
στιγμής στο πλαίσιο της πρωτοβουλίας για τις περιφέρειες 
εξόρυξης άνθρακα που βρίσκονται υπό μετάβαση, η 
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οποία θα αποτελεί πλέον μέρος της Πλατφόρμας Δίκαιης 
Μετάβασης η οποία ξεκίνησε να λειτουργεί τη Δευτέρα. 
Μολονότι δεν θα επέλθουν σημαντικές αλλαγές για τα 14 
κράτη μέλη που συμμετέχουν ήδη στην πρωτοβουλία, οι 
εργασίες θα επεκταθούν στη στήριξη των κρατών μελών 
που εξαρτώνται από την τύρφη και τον ασφαλτούχο 
σχιστόλιθο (Ιρλανδία, Φινλανδία και Εσθονία).

Στο πρώτο μέρος της παρουσίασής του, ο Nicola de 
Michelis ανέλυσε με λεπτομέρεια τον τρόπο με τον 
οποίο η Πλατφόρμα Δίκαιης Μετάβασης θα παράσχει 
συνεκτικό πλαίσιο για την παροχή τεχνικής και 
συμβουλευτικής υποστήριξης και θα λειτουργήσει ως 
ενιαίο σημείο πρόσβασης και γραφείο υποστήριξης για 
τις περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα και υψηλής έντασης 
άνθρακα. Η πλατφόρμα θα παρέχει όλες τις σχετικές 
και επικαιροποιημένες πληροφορίες και ευκαιρίες 
χρηματοδότησης για τις ενδιαφερόμενες αρχές και θα 
διαθέτει βάση δεδομένων έργων και εμπειρογνωμόνων. 
Η ΓΔ REFORM θα παράσχει τεχνική υποστήριξη ώστε 
να διασφαλιστεί για όλες τις περιφέρειες η δυνατότητα 
κατασκευής διαύλων έργων για την απορρόφηση των 
διαθέσιμων πόρων.

Στη συνέχεια, οι συμμετέχοντες της συνεδρίας κλήθηκαν να 
απαντήσουν σε δύο ερωτήσεις:

1. Για ποιες νέες πρωτοβουλίες/εργαλεία της ΕΕ θα 
θέλατε να ενημερωθείτε σε μελλοντικές εκδηλώσεις;

α. Περισσότερες πληροφορίες για το Ταμείο 
Δίκαιης Μετάβασης/ τον Μηχανισμό Δίκαιης 
Μετάβασης (55%). 

β. Το Σχέδιο Ανάκαμψης (33%)

γ. Τη Νέα Στρατηγική για το Υδρογόνο 
(29%) 

δ. Τη Νέα Βιομηχανική Στρατηγική (28%).

2. Ποιος ήταν ο αντίκτυπος της κρίσης της πανδημίας 
COVID-19 στη μετάβαση στην περιφέρειά σας;

α. Νέα έργα καθαρής ενέργειας διακόπηκαν 
ή ακυρώθηκαν (19%)

β. Απώλεια θέσεων εργασίας στον τομέα 
άνθρακα/ενέργειας (15%) 

γ. Προσωρινό κλείσιμο ανθρακωρυχείων 
(9%). 

 y Μεγάλο ποσοστό των συμμετεχόντων 
δεν απάντησε επειδή ο αντίκτυπος της 
πανδημίας δεν έχει ακόμη γίνει σαφής.

Εν κατακλείδι, ο Nicola de Michelis τόνισε εκ νέου ότι 
οι περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα και υψηλής έντασης 
άνθρακα πρόκειται να λάβουν επαρκή χρηματοδοτική 
στήριξη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Επεσήμανε το 

Ταμείο για τη Δίκαιη Μετάβαση, το οποίο, σε αντίθεση με 
πολλά άλλα ταμεία της ΕΕ, δεν θα αποτελεί τομεακό ταμείο 
αλλά έναν ευρύτερο μηχανισμό για την υποστήριξη έργων 
στον οικονομικό, κοινωνικό και περιβαλλοντικό τομέα. Τα 
εδαφικά σχέδια δίκαιης μετάβασης θα λειτουργήσουν ως 
το κύριο σημείο πρόσβασης στους πόρους και η ανάπτυξή 
τους αναμένεται να ξεκινήσει σύντομα, παρά την έλλειψη 
συμφωνίας επί του παρόντος σχετικά με το ΠΔΠ και τους 
σχετικούς κανονισμούς.

Στην τρίτη παρουσίαση, ο Mikołaj Dowgielewicz (ΕΤΕπ) 
παρουσίασε την προσπάθεια που έχει καταβάλει η τράπεζα 
για την επίτευξη κλιματικής ουδετερότητας, και συγκεκριμένα 
τον οδικό χάρτη της τράπεζας για το κλίμα και τα εργαλεία 
JASPERS, ELENA, URBIS και InvestEU Advisory Hub. 
Επιβεβαίωσε ότι όλες οι χρηματοδοτικές δραστηριότητες 
της ΕΤΕπ υπήρξαν ευθυγραμμισμένες με τη συμφωνία του 
Παρισιού και επεσήμανε τις επενδύσεις στην ενεργειακή 
μετάβαση ως ακρογωνιαίο λίθο των επενδύσεων της ΕΤΕπ 
στον τομέα της πολιτικής για την ενεργειακή μετάβαση. 
Επιπλέον, ο κ. Dowgielewicz επιβεβαίωσε την πλήρη στήριξη 
του θεματολογίου της δίκαιης μετάβασης της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, ιδίως των τριών πυλώνων του Μηχανισμού 
Δίκαιης Μετάβασης. 

Τέλος, η συζήτηση στο πάνελ ολοκληρώθηκε από τη 
Charlotte Ruhe, η οποία παρουσίασε την οικονομική 
υποστήριξη που παρέχει η ΕΤΑΑ για τη μετάβαση. Η κα 
Ruhe τόνισε ότι η δίκαιη μετάβαση αποτελεί θέμα μείζονος 
σημασίας όχι μόνο στην Ευρώπη αλλά και στις γειτονικές 
χώρες (Δυτικά Βαλκάνια, Ουκρανία και Κεντρική Ασία), όπου 
η εξάρτηση από τα ορυκτά καύσιμα εξακολουθεί να είναι 
πολύ υψηλή. Λόγω της τεράστιας πείρας που αποκτήθηκε 
από έργα στους τομείς της ενέργειας, της περιφερειακής 
οικονομικής ανάπτυξης και της κοινωνικής πολιτικής, η κα 
Ruhe εξέφρασε την πρόθεση της ΕΤΑΑ να συνεργαστεί με 
τους εταίρους της ΕΕ στο πλαίσιο και των τριών πυλώνων 
του Μηχανισμού Δίκαιης Μετάβασης και να προσφέρει 
στρατηγική στήριξη στις αρχές κρατών που βρίσκονται 
στην περιοχή γειτονίας της ΕΕ, όπως για παράδειγμα με 
τη σύσταση Γραμματείας Δίκαιης Μετάβασης για τα Δυτικά 
Βαλκάνια και την Ουκρανία.

Ερωταπαντήσεις

Κατά τη διάρκεια της συνεδρίας ερωταπαντήσεων, ο κ. 
Borchardt διευκρίνισε ότι ορισμένες περιφέρειες που 
έχουν ήδη κλείσει όλα τα ορυχεία και τους σταθμούς 
ηλεκτροπαραγωγής, αλλά εξακολουθούν να υπόκεινται 
σε θεμελιώδεις διαδικασίες οικονομικού και κοινωνικού 
μετασχηματισμού (π.χ. υποπεριφέρειες της Κάτω Σιλεσίας, 
Πολωνία) μπορούν ακόμη να επωφεληθούν από το 
Ταμείο για τη Δίκαιη Μετάβαση. Επιπλέον, οι μεγάλες 
εταιρείες άνθρακα (εν προκειμένω, της Σλοβακίας) θα 
εξακολουθήσουν να είναι επιλέξιμες για στήριξη από 
το Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης. Οι πόροι, ωστόσο, δεν 
πρόκειται να χρησιμοποιηθούν για την καταβολή χρηματικής 
αποζημίωσης από την εταιρεία (αποζημίωση πρόωρης 
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συνταξιοδότησης), αλλά για την αντιμετώπιση των 
κοινωνικών και οικονομικών επιπτώσεων της περιόδου 
διακοπής λειτουργίας (επανειδίκευση των εργαζομένων, 
οικονομική αναδιάρθρωση). Για να αποδώσει το Ταμείο 
Δίκαιης Μετάβασης καλά αποτελέσματα, σημαντικό ρόλο 
ζωτικής σημασίας θα παίξει η τοπική συμμετοχή. Αυτή θα 
προωθηθεί με την αξιοποίηση των τοπικών ικανοτήτων 
απορρόφησης, όπου αυτό είναι δυνατόν. 

Τέλος, ο κ. Borchardt προέβη σε ορισμένες τελικές 
παρατηρήσεις σχετικά με το ρόλο του φυσικού αερίου. 
Δεδομένου ότι η πρόταση κανονισμού για το Ταμείο 
Δίκαιης Μετάβασης συζητείται επί του παρόντος στο 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο, η υπό όρους 
συμπερίληψη/εξαίρεση του φυσικού αερίου από τα μέτρα 
στήριξης του Ταμείου Δίκαιης Μετάβασης ή του Ταμείου 
Συνοχής εξακολουθεί να βρίσκεται υπό συζήτηση. Αυτό 
επιβεβαιώθηκε από τον ευρωβουλευτή Buzek, ο οποίος 
ανέφερε ότι η Επιτροπή Βιομηχανίας, Έρευνας και Ενέργειας 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ψήφισε για το άνοιγμα 
ορισμένων προϋποθέσεων για τις περιφέρειες άνθρακα 
που επιθυμούν να επενδύσουν στο φυσικό αέριο – όχι ως 
μακροπρόθεσμη αλλά ως ενδιάμεση λύση για τη γεφύρωση 
του χάσματος προς τη μετάβαση σε ανανεώσιμες και 
πλήρως καθαρές πηγές ενέργειας.

Ολοκλήρωση

Η συνεδρία ολοκληρώθηκε από τον κ. Borchardt, ο 
οποίος ευχαρίστησε όλους τους κεντρικούς ομιλητές και 
τους συμμετέχοντες στο πάνελ για τις προσπάθειές τους. 
Ανακοίνωσε επίσης την επικείμενη συνταξιοδότησή του, 
πράγμα που σημαίνει ότι από τον Οκτώβριο του 2020 θα 
διακόψει την άμεση συμμετοχή του στην πρωτοβουλία 
για τις περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα που βρίσκονται σε 
μετάβαση.

Συντάκτες 

Συντάχθηκε από τους Adrián Lauer και Zoe Rasbash με βάση 
τις σημειώσεις των εισηγητών Cristiana Marchitelli, Veronika 
Müller και Adrienne Kotler. 

Δεν ζητήθηκε η γνώμη των παρουσιαστών σχετικά με το 
περιεχόμενο της παρούσας έκθεσης.

Η παρούσα έκθεση δεν είναι πλήρης ως προς το 
περιεχόμενό της. Μπορείτε να ανακτήσετε το πλήρες 
περιεχόμενο από τα αρχεία συνεχούς ροής των 
συνεδριών, τα οποία είναι διαθέσιμα στο διαδίκτυο.
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Πέμπτη 2 Ιουλίου 2020 (10:30 -12:00) 

Το δυναμικό καθαρής 
ενέργειας των περιφερειών 
εξόρυξης άνθρακα που 
βρίσκονται σε μετάβαση
Τη 2η ημέρα της Εικονικής Εβδομάδας των Περιφερειών 
Άνθρακα άνοιξε ο Andrzej Błachowicz από τη γραμματεία 
της πρωτοβουλίας για τις περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα 
που βρίσκονται σε μετάβαση. 

Ακολούθησε εισαγωγή της Katherine Poseidon, αναλύτριας 
πολιτικής στην BloombergNEF, σχετικά με τις επενδύσεις για 
την ανάκαμψη και τη μετάβαση των περιφερειών άνθρακα 
της Ευρώπης. Κατά τη διαδικασία εκπόνησης μοντέλων 
χρησιμοποιήθηκε μια προσέγγιση ελάχιστου κόστους που 
δεν βασίζεται σε πολιτικές και δεν λαμβάνει υπόψη τους 
πιο φιλόδοξους στόχους για το κλίμα ούτε τη μεταρρύθμιση 
του ΣΕΔΕ. Η κα Poseidon ανέλυσε τον τρόπο με τον οποίο η 
εγχώρια παραγωγή άνθρακα μειώθηκε τους πρώτους μήνες 
του 2020 σε σύγκριση με το 2019-2018, και εξήγησε με 
ποιον τρόπο η χαμηλότερη ζήτηση εξαιτίας της πανδημίας 
απλώς ενίσχυσε τις υπάρχουσες τάσεις, με το φαινόμενο των 
αυξημένων τιμών οι οποίες αντιμετωπίζουν ανταγωνισμό 
από το μηδενικό οριακό κόστος των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας. Η κα Poseidon υποστήριξε τελικά ότι οι κινητήριοι 
μοχλοί που δημιουργούν ευκαιρίες για τις περιοχές άνθρακα 
είναι οι φιλόδοξοι ευρωπαϊκοί στόχοι, το Σχέδιο Ανάκαμψης, 
η Πράσινη Συμφωνία και η στήριξη της Δίκαιης Μετάβασης.

Παρουσιάσεις της μελέτης «Δυναμικό 
ΑΠΕ στις περιφέρειες εξόρυξης 
άνθρακα»

Παρουσιαστές: 

•	 Ζωή Καπετάκη, Υπεύθυνη Έργου, Διαχείριση 
Γνώσης, Παραγωγή ενέργειας από ορυκτά καύσιμα σε 
μεταβατικό στάδιο, ΚΚΕρ - Petten

•	 Pablo Ruiz-Castello, Υπεύθυνος έργου, Διαχείριση 
Γνώσης, Αναλυτής ενεργειακών σεναρίων, ΚΚΕρ - 
Petten

Η κα Καπετάκη και ο κ. Ruiz-Castello παρουσίασαν από 
κοινού τη μελέτη με τίτλο Clean energy technologies 
in coal regions: opportunities for jobs and growth 
(Τεχνολογίες του τομέα της καθαρής ενέργειας στις 
περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα: ευκαιρίες απασχόλησης 
και ανάπτυξης), στην οποία διερευνώνται οι δυνατότητες 
αξιοποίησης του δυναμικού ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
στις περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα, οι διαθέσιμες επιλογές 
και τα υφιστάμενα παραδείγματα μετασχηματισμού πρώην 
ανθρακωρυχείων για την παραγωγή ηλιακής ή αιολικής 
ενέργειας και οι σχετικές δυνατότητες δημιουργίας θέσεων 

εργασίας. Η μοντελοποίηση, που δημοσιεύθηκε πριν από 
την εκδήλωση της επιδημικής έξαρσης της COVID-19, είναι 
ακόμη πιο επίκαιρη στο τωρινό νέο πλαίσιο πολιτικής, με 
επίκεντρο την ανάκαμψη, τη δημιουργία θέσεων εργασίας 
και την πράσινη συμφωνία.

Ηλεκτρονικό ερωτηματολόγιο πριν την 
έναρξη της συζήτησης στο πάνελ

Ερ.1: Πιστεύετε ότι η Ευρώπη θα κατορθώσει να 
χρησιμοποιήσει την κρίση COVID για να προωθήσει 
πραγματικά τη μετάβαση στην καθαρή ενέργεια;

36% δεν ήταν σίγουροι 

Ερ.2: Που εντοπίζετε το μείζον εμπόδιο για την πλήρη 
υλοποίηση της μετάβασης στην πράσινη ενέργεια μετά την 
COVID; 

35% Εθνικές πολιτικές. Άλλα εμπόδια: νοοτροπία, άσκηση 
πίεσης από ομάδες συμφερόντων και αδράνεια του 
συστήματος. 9% Ευρωπαϊκές πολιτικές

Ερ.3: Ποια είναι η αίσθησή σας αυτή τη στιγμή όσον αφορά 
τη μετάβαση της Ευρώπης στην καθαρή ενέργεια;

41% δεν απάντησαν. Από τους υπόλοιπους ερωτηθέντες, 
41% απάντησαν ότι αισθάνονται αισιόδοξοι, μόνο 1% 
αισθάνονται σίγουροι, το 8% μπερδεμένοι, το 8% ανήσυχοι, 
μόνο το 2% απογοητευμένοι. Συνολικά, οι άνθρωποι είναι 
έτοιμοι για συζήτηση και υλοποίηση της αλλαγής.

Συζήτηση στρογγυλής τραπέζης 
σχετικά με την πολιτική και συζήτηση 
εκπροσώπων της βιομηχανίας σχετικά με 
την πράσινη ανάκαμψη

Στο πάνελ συμμετείχαν οι εξής: 

•	 Andrzej Błachowicz - Γραμματεία της Πλατφόρμας 
CRIT, συντονιστής

•	 Michaela Holl, Αναλύτρια πολιτικών, Ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας και πολιτική CCS, ΓΔ ENER

•	 Viktoriya Kerelska, Διευθύντρια προώθησης και 
επικοινωνίας, WindEurope 

•	 Naomi Chevillard, Σύμβουλος πολιτικής, SolarPower 
Europe 

•	 Katherine Poseidon, Αναλύτρια πολιτικής, 
Bloomberg New Energy Finance

Ο κ. Błachowicz απηύθυνε στην κ. Holl της ΓΔ ENER την εξής 
ερώτηση: «Οι άνθρωποι έχουν μπερδευτεί από τις διάφορες 
νομοθετικές προτάσεις, ποιες είναι λοιπόν οι τρεις κύριες 
δράσεις στον τομέα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
κατά τους επόμενους 12 μήνες για τη στήριξη της Πράσινης 
Ανάκαμψης;»

Η κα Holl απάντησε ότι η ΓΔ ENER μελετά επί του 

https://ec.europa.eu/jrc/en/publication/eur-scientific-and-technical-research-reports/clean-energy-technologies-coal-regions
https://ec.europa.eu/jrc/en/publication/eur-scientific-and-technical-research-reports/clean-energy-technologies-coal-regions
https://ec.europa.eu/jrc/en/publication/eur-scientific-and-technical-research-reports/clean-energy-technologies-coal-regions
https://ec.europa.eu/jrc/en/publication/eur-scientific-and-technical-research-reports/clean-energy-technologies-coal-regions
https://ec.europa.eu/jrc/en/publication/eur-scientific-and-technical-research-reports/clean-energy-technologies-coal-regions
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παρόντος τη δυνατότητα αναθεώρησης του στόχου για την 
ενέργεια και το κλίμα έως το 2030, με στόχο τη μείωση 
των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου έως το 2030 κατά 
55%. Πιο φιλόδοξοι στόχοι θα οδηγήσουν ενδεχομένως 
σε αναθεώρηση των στόχων προς τα πάνω, ιδιαιτέρως 
των στόχων για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 
Επιπλέον, η νομοθεσία της ΕΕ για το κλίμα βρίσκεται υπό 
διαπραγμάτευση για την ενσωμάτωση του στόχου των 
καθαρών μηδενικών εκπομπών έως το 2050 στο δίκαιο 
της ΕΕ. Τέλος, η θέσπιση του Σχεδίου Ανάκαμψης της ΕΕ, 
το οποίο αποσκοπεί στην παροχή τεχνικής βοήθειας και 
υποστήριξης σε όλα τα κράτη μέλη που χρειάζονται εθνικά 
σχέδια ανάκαμψης, και στην ενίσχυση της συνεργασίας 
μεταξύ τους για έργα ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 
Στη συνέχεια, η κα Holl παρέθεσε το παράδειγμα της 
συνεργασίας μεταξύ Πορτογαλίας και Κάτω Χωρών, στο 
πλαίσιο της οποίας μια πρώην περιφέρεια εξόρυξης άνθρακα 
στην Πορτογαλία χρησιμοποιήθηκε για την κατασκευή 
εγκαταστάσεων φωτοβολταϊκών μεγάλης κλίμακας και 
το παραγόμενο υδρογόνο μεταφέρεται στο λιμάνι του 
Ρότερνταμ. 

Δεδομένου ότι η αιολική και η ηλιακή ενέργεια αναφέρονται 
συχνά από κοινού, η κα Kerelska και η κα Chevillard 
ερωτήθηκαν με ποιον συγκεκριμένο τρόπο θα συμβάλλουν 
οι τεχνολογίες αιολικής και ηλιακής ενέργειας στην 
ευρωπαϊκή ενεργειακή μετάβαση.

Η κα Kerelska απάντησε ότι οι βιομηχανίες αιολικής 
ενέργειας και οι περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα που 
βρίσκονται σε μετάβαση συνεργάζονται ήδη. Το δυναμικό 
της αιολικής ενέργειας είναι μεγάλο και το επιχείρημα 
του κόστους στρέφεται προς την ηλεκτροπαραγωγή από 
ανανεώσιμες πηγές. Επιπλέον, τα τοπικά και οικονομικά 
οφέλη υλοποιούνται ήδη κατά τη μετάβαση προς την αιολική 
ενέργεια. Ανέφερε το παράδειγμα της δημιουργίας θέσεων 
εργασίας στην αλυσίδα εφοδιασμού της Πολωνίας στον 
τομέα της υπεράκτιας αιολικής ενέργειας, η οποία έχει 
δημιουργήσει 4.000 θέσεις εργασίας. Η επανειδίκευση των 
εργαζομένων -με ορατά παραδείγματα στην Πολωνία και 
τη Ρουμανία- με επαρκή χρηματοδότηση θα αποτελέσει 
καθοριστικό παράγοντα για την επίτευξη των στόχων του 
Μηχανισμού Δίκαιας Μετάβασης. 

Η κα Chevillard τόνισε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση κατέχει 
ηγετική θέση στον τομέα των τεχνολογιών ηλιακών 
συλλεκτών και ηλιακών κυψελών και ότι, για μία ακόμη 
φορά, το κόστος αποτελεί ισχυρό επιχείρημα για την 
επένδυση στο δυναμικό των περιφερειών άνθρακα. Το 
Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης θα συμβάλει στην επένδυση σε 
προγράμματα κατάρτισης για την απόκτηση των κατάλληλων 
δεξιοτήτων σε τοπικό επίπεδο, δεδομένου ότι ο τομέας 
της ηλιακής ενέργειας χαρακτηρίζεται από υψηλή ένταση 
εργασίας (στην ΕΕ δημιουργούνται 1.100 θέσεις εργασίας 
ανά TWH). Ανέφερε συγκεκριμένο παράδειγμα έργου στην 
Πολωνία, όπου μια εταιρεία πρότεινε να επενδύσει σε ηλιακό 
έργο σε πρώην ανθρακωρυχείο και να απασχολήσει στο 
έργο πρώην ανθρακωρύχους.

Η κα Poseidon σχολίασε τα οφέλη της δέσμης μέτρων για 
την ανάκαμψη των περιφερειών άνθρακα, αναφέροντας ότι 
η τόνωση σε ευρωπαϊκό επίπεδο είναι ευπρόσδεκτη, ωστόσο 
χωρίς πλαίσιο εσωτερικής πολιτικής και σχέδιο μετάβασης, οι 
πόροι ενδέχεται να μην διοχετευθούν απευθείας εκεί όπου 
χρειάζονται περισσότερο.

Ακολούθησε συνεδρία ερωταπαντήσεων.

Συντάκτες 

Συντάχθηκε από τους Adrián Lauer και Zoe Rasbash με βάση 
τις σημειώσεις των εισηγητών Cristiana Marchitelli, Veronika 
Müller και Adrienne Kotler. 

Δεν ζητήθηκε η γνώμη των παρουσιαστών σχετικά με το 
περιεχόμενο της παρούσας έκθεσης.

Η παρούσα έκθεση δεν είναι πλήρης ως προς το 
περιεχόμενό της. Μπορείτε να ανακτήσετε το πλήρες 
περιεχόμενο από τα αρχεία συνεχούς ροής των 
συνεδριών, τα οποία είναι διαθέσιμα στο διαδίκτυο.
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Παρασκευή 3 Ιουλίου 2020 (10:30 – 12:00) 

Περιφερειακές μεταβάσεις 
σε μια εποχή αβεβαιότητας: 
προοπτικές και πληροφορίες 
από τις περιφέρειες εξόρυξης 
άνθρακα και τύρφης
Τη 3η ημέρα της Εικονικής Εβδομάδας των Περιφερειών 
Άνθρακα άνοιξε ο Carlo Della Libera από τη γραμματεία 
της πρωτοβουλίας για τις περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα 
που βρίσκονται σε μετάβαση. Ακολούθησαν πληροφορίες 
από την Maria Yetano Roche και τον Paul Baker σχετικά 
με τα εργαλεία υποστήριξης και τη βοήθεια που παρείχε 
η Γραμματεία. Τέλος, πραγματοποιήθηκε ενημερωτική 
συζήτηση σε πάνελ με εκπροσώπους τεσσάρων 
περιφερειών που συμμετέχουν στην πρωτοβουλία της 
Γραμματείας για την παροχή τεχνικής βοήθειας στις 
περιφέρειες που βρίσκονται σε μετάβαση (START), στην 
οποία υπογραμμίστηκαν οι διάφορες προοπτικές σχετικά 
με τον τρόπο διασφάλισης της κατάλληλης στήριξης για μια 
δίκαιη μετάβαση.

Παρουσίαση των δραστηριοτήτων της 
Γραμματείας 

Συμμετείχαν ως παρουσιαστές οι εξής: 

•	 Maria Yetano - Γραμματεία της Πλατφόρμας για τις 
Περιφέρειες Εξόρυξης Άνθρακα που βρίσκονται σε 
Μετάβαση.

•	 Paul Baker – Γραμματεία της Πλατφόρμας για τις 
Περιφέρειες Εξόρυξης Άνθρακα που βρίσκονται σε 
Μετάβαση.

Η κα Yetano Roche παρουσίασε το υποστηρικτικό υλικό που 
διατίθεται μέσω της πρωτοβουλίας για τις περιοχές άνθρακα 
που βρίσκονται σε μετάβαση. . Το υποστηρικτικό υλικό 
περιλαμβάνει 12 περιπτωσιολογικές μελέτες (εκ των οποίων 
δυο θα δημοσιευθούν σύντομα) και 4 εργαλειοθήκες (και 
άλλες δύο που θα ακολουθήσουν), όλες προσβάσιμες εδώ. 
Οι εργαλειοθήκες χρησιμεύουν ως έγγραφα καθοδήγησης 
και λειτουργούν ως σύνολο, ενώ σε κάθε εργαλειοθήκη 
δίνεται ιδιαίτερη έμφαση σε συγκεκριμένη πτυχή της 
μετάβασης. 

Στη συνέχεια, ο κ. Baker παρουσίασε τις δραστηριότητες στο 
πλαίσιο λειτουργίας της πρωτοβουλίας της Γραμματείας για 
την παροχή τεχνικής βοήθειας (START). Επιλέχθηκαν επτά 
διαφορετικές περιφέρειες, που εκτείνονται σε ολόκληρη την 
Ευρώπη, τόσο σε αγροτικές όσο και σε αστικές περιοχές, 
με διαφορετικά τοπικά ζητήματα και διαφορετικό ρυθμό 
μετάβασης κ.λπ. Η γραμματεία συνεργάζεται μαζί τους σε 
διάφορους τομείς. Η υποστήριξη παρέχεται με διάφορους 

τρόπους και η διάρκειά της ανέρχεται σε περίπου 100 
ημέρες ανά περιφέρεια, συμπληρωματικά προς τις άλλες 
δράσεις υποστήριξης η οποία προσφέρεται από την ΕΕ ή 
την εθνική κυβέρνηση. Έχουν ξεκινήσει επιτόπιες επισκέψεις, 
αναπτύσσονται σχέδια εργασίας και η υποστήριξη έχει 
προσαρμοστεί στις νέες προκλήσεις της COVID-19. Η 
γραμματεία συνεργάζεται με καθεμία από τις περιφέρειες 
για τη δημιουργία περιφερειακών χαρακτηριστικών που 
σκιαγραφούν την τρέχουσα κατάσταση όσον αφορά τη 
μετάβαση. Διατίθενται επίσης έγγραφα με πληροφορίες 
σχετικά με τις διαδικασίες συμμετοχής, τις αναδυόμενες 
οικονομικές ευκαιρίες και παραδείγματα περιπτώσεων 
επίτευξης αγροτικής ανάπτυξης με πρωτοβουλία των 
τοπικών κοινοτήτων. Η γραμματεία έχει επίσης διενεργήσει 
περιφερειακές έρευνες σχετικά με τις επιπτώσεις της 
πανδημίας COVID-19 σε περιφερειακό επίπεδο.

Συζήτηση στρογγυλής τραπέζης για 
τις περιφερειακές μεταβάσεις σε μια 
εποχή αβεβαιότητας: Προοπτικές και 
πληροφορίες 

Στο πάνελ συμμετείχαν οι εξής: 

•	 Robert Pollock - Γραμματεία της Πλατφόρμας 
για τις Περιφέρειες Άνθρακα σε Μετάβαση (CRIT), 
συντονιστής

•	 Timon Wehnert - Γραμματεία της Πλατφόρμας για 
τις Περιφέρειες Άνθρακα σε Μετάβαση (CRIT)

•	 María Belarmina Díaz Aguado – Γενική 
Διευθύντρια Ενέργειας, Ορυχείων και 
Επανενεργοποίησης, Πριγκιπάτο της Αστούριας, 
Ισπανία

•	 Kieran Mulvey - Επίτροπος αρμόδιος για θέματα 
Δίκαιης Μετάβασης, Ιρλανδία

•	 Jiří Štěrba - Αναπληρωτής εντεταλμένος του 
Διοικητή της Περιφέρειας Karlovy Vary για το 
πρόγραμμα RE: START και την πλατφόρμα άνθρακα 
(CRiT), Τσεχία

Ο κ. Pollock επεσήμανε τις σαρωτικές επιπτώσεις της 
COVID-19 στις περιφέρειες εξόρυξης άνθρακα που 
βρίσκονται σε μετάβαση. Σημείωσε επίσης ότι δεν 
μπορούμε να επιστρέψουμε στη συνήθη κατάσταση, 
προκαλώντας τους συμμετέχοντες να εφαρμόσουν όσα 
αναφέρθηκαν καθ’ όλη τη διάρκεια της εβδομάδας, καθώς 
οραματιζόμαστε τη νέα κανονικότητα. Σε αυτά θα πρέπει 
να περιλαμβάνεται η χάραξη μιας πιο συνεκτικής πολιτικής 
μεταξύ των υπουργείων και των κυβερνητικών υπηρεσιών 
που θα προωθεί την ουσιαστική συνεργασία με τις τοπικές 
κοινότητες. 

Η κα Díaz Aguado παρουσίασε την περίπτωση της 
Αστούριας (Ισπανία), όπου η πολυεπίπεδη, πολυμερής 
συνεργασία με τις τοπικές κοινότητες εδραιώνεται σε μια πιο 
μόνιμη εταιρική σχέση. Η Αστούριας επιθυμεί να διασφαλίσει 
ότι η μετάβαση θα μπορεί να συνεχιστεί, με την υποστήριξη 

https://ec.europa.eu/coal-regions-in-transition
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της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Ο στόχος είναι οι περιφέρειες 
άνθρακα που βρίσκονται σε μετάβαση να γνωρίζουν ότι θα 
βοηθηθούν.

Ο κ. Mulvey παρουσίασε την περίπτωση των Midlands 
(Ιρλανδία), μιας περιοχής εξόρυξης τύρφης, η οποία κλείνει 
πολύ πιο γρήγορα το αναμενόμενο, με μεταφορά του 
χρονοδιαγράμματος για την οριστική διακοπή λειτουργίας 
από το 2027 στο 2020. Πρότεινε ένα στρατηγικό σχέδιο 
που καλύπτει όλα τα Midlands, το οποίο θα εφαρμοστεί 
πέρα από τα όρια των κομητειών για τον εντοπισμό τομέων 
οικονομικής ισχύος πέραν του τομέα της εξόρυξης τύρφης. 

Ο κ. Wehnert από το Ινστιτούτο Wuppertal συνόψισε την 
τρέχουσα κατάσταση αβεβαιότητας (λόγω πανδημίας), η 
οποία φαίνεται να οδηγεί σε ταχύτερη σταδιακή κατάργηση 
του άνθρακα από την αναμενόμενη. Ένα από τα λίγα 
πράγματα που είναι σίγουρο είναι ότι η κατάργηση του 
άνθρακα όντως βρίσκεται σε εξέλιξη. Πρέπει να είμαστε 
προσεκτικοί ώστε η αντίδρασή μας στην κρίση COVID-19 
να έχει βάθος χρόνου, χρησιμοποιώντας το Ταμείο 
Δίκαιης Μετάβασης για την υποστήριξη δημιουργικών, 
μελλοντοστραφών σχεδίων που επιφέρουν πραγματική 
αλλαγή σε τοπικό επίπεδο.

Ερωταπαντήσεις στο πάνελ

Ερ.1: Σε συνέχεια των πρόσφατων συστάσεων της 
Επιτροπής των Περιφερειών, πού θα πρέπει να επικεντρωθεί 
η στήριξη; Σε συγκεκριμένες περιοχές, ή σε όλες τις 
περιφερειακές περιοχές;

•	 Κος Mulvey: Οι τυρφώνες δεν περιορίζονται στα 
όρια των κομητειών αλλά εξαπλώνονται σε όλη την 
έκταση των Midlands, επομένως κρίθηκε σημαντική 
η επέκταση των ορίων της περιφέρειας-στόχου. Αυτό 
σημαίνει ότι θα ληφθούν υπόψη όλες οι κοινότητες 
που επηρεάζονται (άμεσα ή έμμεσα) από την απόφαση 
της διακοπής της εξόρυξης τύρφης. Το έργο αυτό 
μπορεί να εξελιχθεί στην Ιρλανδία σε εθνικό σχέδιο 
και μηχανισμό δίκαιης μετάβασης.

•	 Κα Díaz Aguado: Το Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης 
θα πρέπει να επικεντρωθεί στα εδάφη που 
πλήττονται, συγκεντρώνοντας πόρους εκεί όπου είναι 
πραγματικά αναγκαίοι. Ορισμένες περιφέρειες θα 
πληγούν ιδιαίτερα σκληρά, ιδίως σε πρώιμο στάδιο, 
επομένως οι πόροι πρέπει να συγκεντρωθούν εκεί. Ο 
καταμερισμός των πόρων δεν μπορεί να είναι ενιαίος.

•	 Κος Wehnert: Η εστίαση της στήριξης (γεωγραφικά) 
εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από την περιφέρεια. Δεν 
θα πρέπει να εστιάσει στα στενά όρια της κοινότητας 
στην οποία βρίσκεται το ανθρακωρυχείο, διότι 
υπάρχουν δευτερογενείς επιπτώσεις. 

•	 Κος Štěrba: Μολονότι οι πόροι θα πρέπει να 
στηρίζουν ολόκληρη την πληγείσα περιοχή, πρέπει 
να επικεντρώνονται στις πόλεις ή ακόμη και στις 
μικροπεριφέρειες που θα πληγούν περισσότερο.

Ερ.2: Πώς μπορεί να επιτευχθεί ισορροπία μεταξύ των 

(συχνά) αντίθετων απόψεων των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων, της κοινωνίας των πολιτών, της βιομηχανίας 
και των περιβαλλοντολόγων; Γνωρίζουμε ότι πρέπει να 
συνεργαστούμε, ωστόσο συχνά υπάρχουν εντάσεις. Πώς 
μπορούμε να αναπτύξουμε ένα μοντέλο συνεργασίας σε 
αυτό το πλαίσιο;

•	 Κος Mulvey: Πρέπει να δοθεί προτεραιότητα στους 
άμεσα πληγέντες όσον αφορά, για παράδειγμα, νέες 
ιδέες για τη μετάβαση, την απασχόληση, τις ευκαιρίες 
κ.λπ. Στα Midlands, οι ντόπιοι ανταποκρίθηκαν θετικά 
στην πρόταση δημιουργίας συντονιστικών φορέων σε 
ολόκληρη την περιφέρεια και τη συμμετοχή πολλών 
ενδιαφερομένων μερών με σκοπό τη δημιουργία 
νέων ευκαιριών. Υπάρχει η αίσθηση ότι θέλουμε 
να συνεργαστούμε. Οι ντόπιοι δεν αντιτίθενται στη 
μετάβαση· απλώς θέλουν δίκαιη μεταχείριση. 

•	 Κα Díaz Aguado: Οι ανθρακωρύχοι συμμετείχαν 
κυρίως μέσω του κοινωνικού διαλόγου. Στην 
Αστούριας, συστάθηκε επιτροπή υπό την αιγίδα 
του εθνικού υπουργείου με σκοπό την εξέταση 
των επιπτώσεων της μετάβασης και την εύρεση 
πιθανών εναλλακτικών οδών. Η επιτροπή αυτή 
απαρτίστηκε από πολύ διαφορετικές ομάδες που 
προέρχονταν από την κυβέρνηση, τη βιομηχανία, 
τους περιβαλλοντολόγους, τους εργαζόμενους, τα 
συνδικάτα κ.λπ. Ο διάλογος αυτός - ο οποίος υπήρξε 
σαφής, διαφανής, συνεργατικός – είχε ως αποτέλεσμα 
τη δημιουργία ενός αναλυτικού εγγράφου, το οποίο 
τώρα αναπτύσσεται περαιτέρω. 

•	 Κος Štěrba: στην Τσεχία έχουν καταβληθεί 
προσπάθειες για την επικοινωνία με τους ανθρώπους 
που πρόκειται να πληγούν περισσότερο από όλους. 
Πρόκειται για κάτι εξαιρετικά περίπλοκο. Πολλοί 
εκπλήσσονται την ταχύτητα με την οποία εξελίσσεται 
η μετάβαση και κάνουν ό,τι μπορούν για να 
δημιουργήσουν σχέδια και να προσεγγίσουν τους 
εργαζομένους -πολλοί από τους οποίους εργάζονται 
σε ορυχεία επί δεκαετίες- κατά τη διάρκεια αυτής της 
διαδικασίας.

•	 Κος Wehnert: Είναι σημαντικό να αναγνωρίσουμε την 
πιθανότητα ύπαρξης πολύ διαφορετικών απόψεων 
μεταξύ των παραγόντων. Ακόμη και εντός των 
συνδικάτων, οι απόψεις είναι εξαιρετικά ετερογενείς 
– δεν έχουν όλες οι συνδικαλιστικές οργανώσεις την 
ίδια προοπτική, ούτε μιλούν με την ίδια φωνή. Είναι 
χρήσιμη η διαβούλευση με τους εργάτες, τόσο όσον 
αφορά τις προκλήσεις όσο και τις ευκαιρίες. Όλα τα 
παραπάνω ισχύουν επίσης και για την κοινωνία των 
πολιτών και τους περιβαλλοντικούς ακτιβιστές. Είναι 
ετερογενείς, και πολλοί περιβαλλοντικοί ακτιβιστές, 
για παράδειγμα, ασχολούνται έντονα και με τους 
κοινωνικούς παράγοντες.

Ερ.3: Πώς μπορούμε να διατηρήσουμε την ισορροπία 
χρησιμοποιώντας οτιδήποτε υπήρξε αποτελεσματικό για να 
φέρουμε την ανάκαμψη και παράλληλα δοκιμάζοντας πιο 
καινοτόμες, τολμηρές πειραματικές απαντήσεις;

•	 Κα Díaz Aguado: Πρέπει να πάρουμε ολόκληρο το 
οικοσύστημα που δημιουργήθηκε γύρω από τον 
άνθρακα -συμπεριλαμβανομένων της γνώσης, 
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της έρευνας, του πολιτισμού κ.λπ. - και να το 
προσαρμόσουμε με γνώμονα τις μελλοντικές εξελίξεις. 
Πρέπει να προσδιορίσουμε ποιες εμπειρίες μπορούν 
να είναι βιώσιμες στο μέλλον και να είμαστε έτοιμοι να 
ρισκάρουμε. Πάνω από όλα, πρέπει να διασφαλίσουμε 
ότι θα μπορούμε να διατηρήσουμε τους κοινωνικούς 
και οικονομικούς ιστούς που συνδέουν τις τοπικές 
κοινότητες σήμερα καθώς προχωρούμε και ότι δεν θα 
τους χάσουμε.

•	 Κος Wehnert: Δεν πρόκειται απλώς για την 
αντικατάσταση της τεχνολογίας Α με την τεχνολογία 
Β. Πρέπει να εξετάσουμε την κατάσταση ως ένα νέο 
επιχειρηματικό μοντέλο. Αυτή η προοπτική μας βοηθά 
να εντοπίσουμε πιο δημιουργικές λύσεις. Με την 
πανδημία, είδαμε ότι, παρά τις σοβαρές δυσκολίες, 
υπάρχουν νέες δράσεις των οποίων κατέστη δυνατή η 
υλοποίηση (π.χ. πολιτική συνεργασία) και οι οποίες δεν 
περιμέναμε να αναληφθούν τον προηγούμενο καιρό.

•	 Κος Mulvey: Πρέπει να ρισκάρεις. Οι τυρφώνες είναι 
ένας ιδιαίτερα εξαιρετικός φυσικός πόρος, με ευκαιρίες 
για την ανάπτυξη νέων ευκαιριών στους τομείς της 
προστασίας, της υδατοκαλλιέργειας, της βιολογικής 
γεωργίας κ.ά. Υπάρχει ανάγκη αναβάθμισης των 
δεξιοτήτων και επανεκπαίδευσης των εργαζομένων 
που θα χάσουν τη δουλειά τους κατά τη διάρκεια της 
μετάβασης. Δεν μπορεί οι δεξιότητές τους να χαθούν 
ως συνέπεια καινοτόμων αλλαγών.

•	 Κος Štěrba: Έχουμε μπροστά μας μια εξαιρετικά 
μεγάλη πρόκληση. Όσον αφορά τον προγραμματισμό 
για το μέλλον, θα πρέπει να παραμείνουμε ρεαλιστές 
και να συνεχίσουμε να εντοπίζουμε ευκαιρίες 
πειραματισμού με νέες και ταχέως εξελισσόμενες 
τεχνολογίες. Πάνω από όλα, όμως, πρέπει να 
παραμείνουμε ρεαλιστές και να έχουμε κατά νου την 
ευημερία των περιφερειών. Κάθε πείραμα αποτελεί 
καθαρά προστιθέμενη αξία.

Συνοψίζοντας, εξηγεί ο κ. Pollock , αυτή η συζήτηση μας 
έδειξε ότι μπορούμε να είμαστε στοχαστές συστημάτων. 
Πρέπει να είμαστε ηγέτες της αλλαγής – δεν μπορούμε να 
είμαστε θύματα της αλλαγής. Πρέπει να γίνουμε οι ηγέτες 
της αλλαγής πολύ γρήγορα.

Ολοκλήρωση

Εν κατακλείδι, ο Carlo Della Libera από τη γραμματεία 
της πρωτοβουλίας για τις περιφέρειες άνθρακα που 
βρίσκονται σε μετάβαση παρουσίασε τα επόμενα βήματα 
που προβλέπονται: διαδικτυακή δημοσκόπηση σχετικά με 
τις μελλοντικές δραστηριότητες όσον αφορά τη μορφή 
των συνεδριάσεων της ομάδας εργασίας, τα εργαλεία 
επικοινωνίας και τα θέματα που θα καλυφθούν στην 
επόμενη συνεδρίαση. Οι περισσότεροι συμμετέχοντες 
στη δημοσκόπηση ψήφισαν υπέρ ενός συνδυασμού 
φυσικών και εικονικών εκδηλώσεων, ενώ μεγάλο ήταν 
το ποσοστό επιτυχίας των διαδικτυακών σεμιναρίων (με 

αμέσως επόμενα τα ενημερωτικά δελτία και τα μηνύματα 
ηλεκτρονικού ταχυδρομείου ως τα εργαλεία επικοινωνίας 
που προτιμώνται περισσότερο). Μεγαλύτερη υπήρξε η 
ποικιλία αποτελεσμάτων όσον αφορά τις θεματικές ενότητες 
ενδιαφέροντος για την επόμενη συνεδρίαση.

Η έντονη αυτή εβδομάδα ξεκίνησε με την έναρξη 
λειτουργίας της Πλατφόρμας για τη Δίκαιη Μετάβαση. Σε 
δύσκολους καιρούς, οι κοινότητες ενώνονται. Οι περιφέρειες 
εξόρυξης άνθρακα αποτελούν μια τέτοια κοινότητα, και η 
Γραμματεία δηλώνει παρούσα και πρόθυμη να στηρίξει τη 
συνένωση εν μέσω παγκόσμιων προκλήσεων.

Συντάκτες 

Συντάχθηκε από τους Adrián Lauer και Zoe Rasbash με βάση 
τις σημειώσεις των εισηγητών Cristiana Marchitelli, Veronika 
Müller και Adrienne Kotler. 

Δεν ζητήθηκε η γνώμη των παρουσιαστών σχετικά με το 
περιεχόμενο της παρούσας έκθεσης.

Η παρούσα έκθεση δεν είναι πλήρης ως προς το 
περιεχόμενό της. Μπορείτε να ανακτήσετε το πλήρες 
περιεχόμενο από τα αρχεία συνεχούς ροής των 
συνεδριών, τα οποία είναι διαθέσιμα στο διαδίκτυο.
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